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REVISTA PRESEI 

 

 

 ULTIMĂ ORĂ Protest la Ministerul de Finanțe: Cartel Alfa cere SALARII 

decente 

Sindicaliştii Cartel Alfa pichetează, marţi, sediul Ministerului Finanţelor, cerând 

”un salariu minim decent” şi ”pensii echitabile”. Protestul sindicaliştilor va 

continua până la finalul lunii februarie, Ministerul Finanţelor urmând a mai fi 

pichetat în 2, 9 şi 15 februarie, conform News.ro. 

Sindicaliştii Cartel Alfa s-au strâns, marţi, în faţa Ministerului Finanţelor. Oamenii 

au steaguri ale Confederaţiei, fluiere şi vuvuzele. 

Sindicaliştii au o serie de revendicări, între care ”un salariu minim decent”, ”pensii 

echitabile”, ”servicii publice de calitate”, ”deblocarea negocierii colective”, ”taxare 

justă” şi ”aplicarea corectă a legislaţiei”. 

Sindicaliştii acuză ”politica de austeritate în domeniul salarizării” şi salariul minim 

garantat în plată crescut cu doar 41 lei net. 

”În stabilirea acestei modificări arbitrare a salariului minim guvernul a negat 

propria formulă de calcul, de asemenea ignorând legislaţia în vigoare”, au mai 

transmis sindicaliştii. 

Aceştia protestează şi faţă de ”îngheţare a unor drepturi salariale, deşi piaţa muncii 

din România este la 66% din productivitatea orară medie a UE, iar în ceea ce 

priveşte coşul brut al orei de muncă este la 35% din media UE”. 

Potrivit programului de proteste anunţat încă de la debutul lunii ianuarie, 

Ministerul Finanţelor va mai fi pichetat în 2, 9 şi 15 februarie. 

De asemenea, sindicaliştii vor mai picheta Ministerul Muncii, sediile din Bucureşti 

ale USR-PLUS şi UDMR, dar şi prefecturile Sibiu, Galaţi, Buzău şi Mehedinţi. 

Protestele se vor încheia la finalul lunii februarie. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/protest_220.html
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 PROTEST Polițiștii au ieșit în stradă la Craiova: AMENINȚĂ că nu mai 

preiau URGENȚE la 112 

Ironia sorții. După ce au amendat românii care au ieșit în stradă să protesteze 

împotriva măsurilor impuse în pandemie, polițiștii au ajuns să iasă în stradă și să 

protesteze și ei. Oamenii legii spun că salariile lor trebuie să fie recalculate pentru 

eliminarea diferențelor de salarizare. Acțiunile de stradă ale oamenilor legii au 

început în urmă cu mai bine de o săptămână. Astăzi, polițiștii din Craiova au ieșit 

în stradă și au atenționat că dacă doleanțele lor nu sunt rezolvate vor înceta să preia 

apelurile care vin prin 112. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Dumitru Costin: Florin Cîțu nu știe pe ce lume se află. Domnia sa vorbește 

de eliminarea inechităților? A uitat ce a semnat? 

Liderul sindicalist Dumitru Costin a declarat luni la Antena 3 că eliminarea 

inechităților, motivul invocat de guvernanți pentru noi legi ale salarizării și 

pensiilor, nu se poate realiza pentru că nu există nicăieri o evidență la nivel 

național, iar ceea ce face Guvernul riscă să producă o avalanșă de procese. 

„Oamenii ăștia nu știu pe ce lume se află. Habar nu are dl premier Cîțu. La fel, 

ministrul Muncii și al Finanțelor habar nu au cum arată salariile in plata la functiile 

publice. Au doar o imagine a anvelopei salariale. Fiecare ordonator de credite stie 

doar pe bucatica lui. Dl Citu vorbeste de eliminarea inechitatilor. Nu exista baze de 

date. Domnia sa vorbeste de eliminare a inechitatilor? Pai domnia sa in septembrie 

a semnat anul trecut Ordonanta de Urgenta prin care a introdus sporul de COVID 

pentru functionarii din prefeturi. A uitat? O sa accentueaze nebunia asta, cu 

procese in instanta. Amplifica valul revendicativ care se solutineaza in instante si 

ne costa enorm.  

Atata timp cat o putere politica continua sa se joaca alba-neaara cu legi de capatai 

vom avea mereu amanari de termene, procese in lant si costuri din ce in ce mai 

mari si nota de plata tot poporul o va plati”, a declarat Dumitru Costin, președintele 

Blocului Național Sindical (BNS). 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/dumitru-costin_3775.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/bns_2337.html
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 Filiala Societății de Geografie Sibiu protestează față de reducerea orelor de 

profil în școli 

Membrii filialei din Sibiu a Societății de Geografie din România sunt nemulțumiți 

de intenția autorităților de a reduce numărul orelor de geografie din programa 

școlară a claselor de liceu. Ei au trimis un memoriu Ministerului Educației și 

propun o altă structură a programei, potrivit Mediafax. 

Reprezentanții Societății de Geografie din România, filiala Sibiu, au analizat 

modificările anunțate de Ministerul Educației și au constatat că numărul orelor de 

geografie va fi redus sau chiar eliminat la anumite specializări. Disciplina o să 

dispară la mai multe specializări chiar dacă numeroși elevi optează pentru 

geografie la Bacalaureat. 

„După 4 ani de la aprobarea planurilor cadru pentru clasele V - VIII a venit vremea 

modificării celor pentru învățământul liceal. Și, surpriză sau nu, geografia este, din 

nou, pe lista disciplinelor cu număr de ore diminuat sau eliminată de la unele 

specializări (arte plastice, coregrafie, arta actorului sau muzică - pentru clasele a X-

a și a XI-a), în situația în care este una dintre disciplinele ce pot fi ofertate de către 

elevi la examenul de Bacalaureat”, scrie în documentul semnat de Societatea de 

Geografie din România, filiala Sibiu. 

Geografii din Sibiu propun cinci modificări ale planurilor propuse de minister care 

presupun mai multe ore de geografie în învățământul liceal. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Marcel Ciolacu anunta ca se intalneste marti cu liderii principalelor 

confederatii sindicale: "Austeritatea lui Citu este o minciuna" 

Presedintele PSD, Marcel Ciolacu, a anuntat ca se va intalni marti cu liderii 

principalelor confederatii sindicale, context in care se vor discuta principiile 

bugetului national alternativ, care va fi prezentat miercuri de social-democrati. 

 

 

https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/marcel-ciolacu/
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"Maine (marti - n.red.) ne vom intalni cu liderii principalelor confederatii sindicale 

din tara pentru a ne consulta asupra principiilor pe care construim bugetul national 

alternativ, precum si pe indicatorii macroeconomici. Datele noastre preliminare 

arata ca este corect tot ceea ce mii de sindicalisti striga de la inceputul anului in 

strada. 

 

Ca austeritatea lui Citu este o minciuna! Ca este inuman si umilitor sa majorezi 

salariul minim cu 25 de bani pe ora intr-o tara unde 50% dintre salarii sunt intre 

1.300 si 1.600 de lei lunar, iar preturile alimentelor si energiei au explodat! Ca 

imprumuturile aberante ale guvernantilor s-au scurs in buzunarele clientelei 

de partid, la populatie si firme neajungand nimic", a scris Ciolacu, luni, pe pagina 

sa de Facebook. 

 

""Nu au marit salariile si pensiile" 

 

El a reafirmat ca cei de la putere "nu au vrut sa mareasca alocatiile copiilor, desi 

Germania, de exemplu, exact asta a facut anul trecut, iar acum, in America, 

presedintele Biden vrea sa dea intre 3.000 si 3.600 de dolari pe an pentru fiecare 

copil". 

"Nu au marit salariile si pensiile conform legii. In schimb, prietenii puterii s-au 

imbogatit din tunurile cu masti, gen Unifarm sau Romarm, sau din furtul de tabla, 

vezi baronul de la Iasi cercetat de DNA! 

 

Nu au ajutat firmele locale. Romania a avut cel mai slab raspuns fiscal anti-

pandemie din Europa. Doar promisiuni electorale, in realitate sprijinul concret nici 

macar acum nu a ajuns la firmele afectate", a adaugat Marcel Ciolacu. 

 

"Avem varianta noastra de buget" 

 

Potrivit liderului PSD, romanii trebuie sa stie adevarul in privinta finantelor tarii, 

pentru ca banii nu sunt "doar pentru clientela puterii". 

 

 

https://ziare.com/politica/partid/
https://ziare.com/facebook/


CNSLR Fratia |  Revista Presei 26 ianuarie 2021 5 

 

"Vom prezenta miercuri varianta noastra de buget, care demonstreaza ca sunt bani 

pentru a mari veniturile romanilor si a ajuta masiv economia! Vom arata ca 

sanatatea poate si trebuie finantata suplimentar! Vom explica romanilor cum 

Romania se poate dezvolta prin stimulare financiara si nu prin austeritate fiscala!", 

a adaugat Ciolacu. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Florin Cîțu anunță că Guvernul reanalizează legea salarizării unice și legea 

pensiilor: Au creat probleme sustenabilităţii finanţelor publice / Ce urmează 

să se schimbe 

Premierul Florin Cîțu a declarat luni că Guvernul urmărește să modifice legea 

salarizării unitare și legea pensiilor, pentru că au creat probleme „sustenabilităţii 

finanţelor publice” în România, explicând faptul că la pensii se va ține cont de 

principiul contributivității, iar la salarii vor fi incluse măsuri care să lege veniturile 

de performanța angajaților. 

„Ne uităm la modificarea a două legi care au creat probleme sustenabilităţii 

finanţelor publice în România”, a declarat Cîțu. 

Despre legea salarizării unitare, Cîțu a spus că principiul de la care a pornit nu mai 

este de actualitate. 

„Vorbim de Legea salarizării unitare, care a pornit şi a fost prezentată public ca o 

lege care elimină inechităţile din administraţia publică şi a creat mai multe 

probleme prin tot felul de excepţii care au apărut în ultimii ani. Ştiţi bine că atunci 

când a fost prezentată această lege se spunea că preşedintele României are salariul 

cel mai mare şi de acolo pornim cu restul salariilor.  

Nu mai este aşa, preşedintele României nu mai are salariul ce mai mare şi trebuie 

să reanalizăm această lege a salarizării”, a spus Cîțu. 

În redactarea noii legi a pensiilor se va ține cont de principiul contributivității. 

„Această coaliţie a spus din primul moment vrem să avem o lege a pensiilor bazată 

pe contributivitate”, a argumentat Cîțu. 
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Întrebat dacă actuala lege a pensiilor nu va mai fi aplicată de la 1 septembrie, când 

ar trebui să intre în vigoare noi formule de calcul, Florin Cîțu a spus că nu se știe 

dacă noua lege va fi finalizată și va putea intra în vigoare până atunci. 

„Vom vedea dacă suntem gata cu o nouă lege a pensiilor în această perioadă şi 

putem să o aplicăm până atunci. Dar bugetul, bineînţeles, se construieşte pe 

legislaţia în vigoare”, a spus Cîțu. 

În timp ce la noua lege a pensiilor coaliția guvernamentală are în vedere principiul 

contributivității, despre legea salarizării unitare, Florin Cîțu a spus că noile 

prevederi vor asigura „mai multă eficienţă” în administraţia publică. 

„Aici e vorba şi de a lega veniturile de performanţă, sunt mai multe lucruri. Pe 

lângă faptul că vrem să avem o ierarhizare clară, ar trebuie să introducem şi nişte 

indicatori de performanţă, care să fie conectaţi la aceste venituri. Deci creşterea 

veniturilor să nu mai fie una decisă politic în fiecare an, să fie una legată de 

performanţa economiei”, a declrat premierul. 

Întrebat cum se va face acest lucru, dacă, de exemplu, funcționarii publici vor da 

concurs anual, Cîțu a spus că „sunt mai multe variante”. 

„Sunt variante, urma să fie introduse de Ministerul Finanţelor Publice, lucru care 

se întâmplă în UE de foarte mult timp şi la Comisia Europeană. De exemplu, o 

rotaţie, să nu mai rămână în aceeaşi poziţie de 20 de ani de zile, după un mandat 

sau două mandate de director general în funcţie să trebuiască să schimbi locul în 

altă parte. Sunt multe exemple la UE de bună practică în guvernanţa administraţiei 

publice pe care le vom folosi”, a spus Florin Cîţu.. 

În ceea ce privește sporurile bugetarilor, premierul a spus că încă nu a fost 

finalizată analiza cerută. 

„Se face în paralel cu analiza pe buget, cu bugetul pentru 2021. (…) aceste reforme 

pe care vrem să le introducem se vor întinde pe doi ani de zile şi o mare parte din 

reformele pe care le vom adopta în 2021 vor avea impact pentru buget în 2022. Nu 

ne gândim doar la bugetul pe 2021, ne gândim la aceşti doi ani de zile. Eu aşa mă 

uit la acest buget, şi la investiţii, şi la cheltuielile de personal, la tot acest ansamblu 

ne uităm pentru cei doi ani de zile”, a explicat premierul Cîţu. 

(Sursa: g4media.ro) 
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 Ministrul Muncii: Majorarea pensiilor cu 40% e o iluzie; sper ca 

recalcularea tuturor pensiilor să aibă loc într-un an şi jumătate 

Creşterea pensiilor cu 40% este o iluzie, deoarece România, în nicio etapă a 

dezvoltării ei, nu este în stare să facă efortul bugetar necesar acestei majorări, de 

138 de miliarde de lei, a declarat, luni, ministrul Muncii şi Protecţiei Sociale, 

Raluca Turcan. 

 

"Eu subiectul pensiei aş dori în Guvernul Cîţu să-l scoatem complet din lupta 

politică şi să spunem foarte limpede următorul lucru: s-a vehiculat foarte mult o 

majorare de 40% a pensiilor, însă această majorare niciodată nu a fost pregătită şi 

dorită la modul real. O majorare cu 40% a pensiilor înseamnă un efort bugetar de 

138 de miliarde, pe care România în nicio etapă a dezvoltării ei, chiar şi în anii de 

pandemie, nu şi l-ar fi putut permite. Mai mult decât atât, în momentul în care s-a 

deschis subiectul acestei iluzorii majorări de 40%, era necesară o etapă de pregătire 

şi de recalculare a tuturor pensiilor, astfel încât, pe o nouă formulă, să crească 

pensiile cu 40%. Această etapă a fost angajată prin lege în iunie 2019, când era 

PSD la guvernare, şi în trei luni de zile ar fi trebuit, printr-un singur ordin de 

ministru, să înceapă această evaluare a tuturor dosarelor de pensie, să fie pregătite 

pentru ca după ce se stabileşte formula pe noua lege să apeşi un buton şi pensiile să 

se recalculeze. Evident că lucrul acesta nu s-a întâmplat", a afirmat Raluca Turcan, 

la B1TV. 

 

Ministrul Muncii a precizat că toate pensiile din România vor fi recalculate, pe 

baza unei noi legi a pensiilor, iar etapa propriu-zisă de recalculare, care va începe 

după intrarea în vigoare a noii legislaţii, va dura între un an şi doi. 

"Anul acesta planul este următorul, pentru că vreau să lăsăm orice logică politică la 

o parte şi să le spunem oamenilor cum stau lucrurile: începem procesul de 

recalculare a pensiilor; în zilele următoare voi emite un ordin prin care se 

evaluează toate dosarele de pensie, astfel încât ele să fie pregătite ca pe o nouă lege 

a pensiilor, bazată pe contributivitate şi echitate în sistemul de pensii, să putem 

ajunge, sper eu în maxim un an şi jumătate, la o recalculare a tuturor pensiilor în 

România.  
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Procesul (de recalculare - n. r.) este unul laborios şi presupune mai multe etape: 

una este etapa legislativă, în care trebuie să găsim o formulă prin care, într-adevăr, 

în sistemul de pensie să aducă echitate, contributivitate şi să privim şi spre pensiile 

speciale. În paralel, vorbim despre aproximativ 5.000.000 de dosare de pensii, 4,9 

milioane aflate în plată, iar 200.000 de dosare intră lunar în plată cu noile 

pensionări. Pentru asta ne trebuie aproximativ 1.000 de persoane angajate în Casele 

de Pensii pe perioadă determinată, specialişti care să vină să lucreze în acest 

proces. Ne trebuie în continuare să fie achiziţionate echipamente, softuri, iar 

întregul proces este evaluat de către oamenii specialişti din Ministerul Muncii la 

doi ani, eu i-am rugat să facă acest lucru într-un an de zile", a menţionat Raluca 

Turcan.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 1.28% -  rata şomajului înregistrat în evidenţele AMOFM Bucureşti în luna 

decembrie 2020 

La sfârșitul lunii decembrie, în evidențele Agenției Municipale pentru Ocuparea 

Forței de Muncă Bucureşti erau înregistrați 15251 șomeri (din care 8167 femei), 

rata șomajului fiind de 1.28%.  

Comparativ cu luna precedentă, când rata șomajului a fost de 1.29%, în această 

lună, acest indicator s-a diminuat cu 0.78%. 

Din totalul de 15251 persoane înregistrate în evidențele AMOFM Bucureşti, 4697 

erau beneficiari de indemnizţie de şomaj, iar 10554 erau șomeri neindemnizați. În 

ceea ce privește mediul de rezidență, 0 șomeri provin din mediul rural și 15251 

sunt din mediul urban. 
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Structura șomajului pe grupe de vârste se prezintă sugestiv astfel: 

 

 

 

Șomerii cu studii liceale au ponderea cea mai mare în 

totalul şomerilor înregistraţi în evidenţele AMOFM 

Bucureşti (33.99%), urmat de cei cu studii superioare 

(28.12%), iar 18.28% au absolvit şcoala 

profesională/de arte şi meserii. Șomerii cu nivel de studii gimnaziale reprezintă 

16.52% din totalul șomerilor înregistrați, cei cu studii postliceale sunt 2.02%, iar 

cei cu studii primare şi fără studii, 1.07%. 

Structura șomerilor înregistrați pe nivel de ocupabilitate, stabilit prin profilare, se 

prezintă astfel: 1972 persoane foarte greu ocupabile, 4558 greu ocupabile, 4364 

mediu ocupabile, iar 4357 sunt persoane ușor ocupabile. Încadrarea într-o categorie 

de ocupabilitate se realizează ca urmare a activităţii de profilare a persoanelor 

înregistrate în evidenţele noastre. Informaţii detaliate despre structura şomajului la 

nivelul municipiului Bucureşti sunt afişate pe pagina de internet a AMOFM 

Bucureşti, la adresa www.anofm.ro – agentia AMOFM Bucuresti. 

(Sursa: AGENŢIA MUNICIPALĂ PENTRU OCUPAREA FORŢEI DE MUNCĂ BUCUREŞTI) 

 

 

 

Grupa de 

vârstă 

Stoc la 

finele lunii 

Total 15251 

< 25 ani 356 

între 25-29 1380 

între 30-39 3680 

între 40-49 4397 

între 50-55 3066 

> 55 ani 2372 

http://www.anofm.ro/
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 10874 persoane angajate prin intermediul Agenţiei Municipale pentru 

Ocuparea Forţei de Muncă Bucureşti 

Ca urmare a implementării Programului Naţional de Ocupare a Forţei de Muncă, 

prin intermediul  AMOFM Bucureşti,  în anul 2020, au fost încadrate 10874 

persoane,  din care 5597 sunt de sex feminin.  

Din totalul persoanelor ocupate în anul  2020, 4302 au peste 45 de ani, 3660 au 

vârsta cuprinsă între 35 și 45 de ani, 2382 au între 25 și 35 de ani, iar 530 sunt 

tineri sub 25 de ani (dintre care 292 tineri NEET).  

Nivelul de pregătire al persoanelor pentru care a fost identificat un loc de muncă 

arată că cele mai multe au studii liceale 4476, studii universitare 2799, 1927 fiind 

cu studii profesionale. Din numărul total de persoane încadrate prin intermediul 

AMOFM Bucureşti, în anul 2020, 3951 (36,33 %) fac parte din categoria celor 

greu ocupabile. Precizăm că încadrarea într-o categorie de ocupabilitate se 

realizează ca urmare a activităţii de profilare a persoanelor înregistrate în 

evidenţele AMOFM Bucureşti.  

Pentru integrarea pe piaţa muncii, persoanele aflate în căutarea unui loc de muncă 

înregistrate în baza de date a agenţiei pentru ocuparea forţei de muncă în a cărei 

rază au domiciliul sau reşedinţa beneficiază de pachete personalizate de măsuri 

active prevăzute de Legea nr. 76/2002 privind sistemul asigurărilor pentru şomaj şi 

stimularea ocupării forţei de muncă, modificată şi completată ulterior. În anul 

2020, numărul persoanelor care au beneficiat de asistenţă pentru înregistrarea în 

evidenţă ca persoane în căutare de loc de muncă, în vederea asigurării protecţiei 

sociale privind acordarea indemnizaţiei de şomaj sau cuprinderea în măsuri active, 

a fost de  26529 persoane. 

Pentru mai multe informaţii despre activitatea AMOFM Bucureşti puteţi accesa 

site-ul instituţiei,  www.anofm.ro – agentia AMOFM Bucuresti. 

(Sursa: AGENŢIA MUNICIPALĂ PENTRU OCUPAREA FORŢEI DE MUNCĂ BUCUREŞTI) 

 

 

http://www.anofm.ro/
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 Cum arata datoria publica a Romaniei in pandemie. S-ar impune corectarea 

rapida a deficitului bugetar 

În contextul crizei economice generate de pandemia Covid, datoria publică a 

României se situa la finele T3 2020 la 43,1% din PIB, în creștere ceva mai mare 

față de media UE față de trimestrul precedent dar semnificativ sub aceeași medie 

dacă se face raportarea la T3 2019, potrivit datelor oficiale comunicate de Eurostat. 

Astfel, majorarea angajamentelor statului pe termen mediu și lung în al treilea 

trimestru al anului trecut a fost de 2,3 puncte procentuale, ceea ce ne-a poziționat 

pe locul 12 din 27 de state membre, la nivelul mediei Zonei Euro, imediat după 

Germania și Franța și doar puțin peste nivelul mediu european. 

 

Dacă se face trimitere la situația din urmă cu un an, respectiv față de T3 2019, stăm 

relativ bine, pe locul 18 din 27, sub Germania, Danemarca sau Austria dar peste 

Letonia, Ungaria sau Cehia. 

Datele statistice arată o majorare de 7,9 puncte procentuale față de 10,6pp media 

UE și +11,5 pp, ceea ce arată o gestiune rezonabilă în condițiile date. 

https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2021/01/Modificarea-datoriei-publice-intre-T2-2020-si-T3-2020-din-PIB.jpg
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Astfel, am reușit să ne menținem încă printre țările cu cele mai mici datorii 

publice, clasament unde ocupăm doar locul 21 din 27. De reținut, însă, dacă acum 

avem șase țări care stau mai bine decât noi, o majorare spre nivelul de 60% din PIB 

(criteriu Maastricht pentru adoptarea euro) estimată de CE pentru 2022 dacă nu 

luăm măsuri urgente de refacere a echilibrelor financiare, s-ar mai putea adăuga 

alte șase țări numai în următorii doi ani. 

 

Dacă nivelul datoriei nu pare să pună probleme din perspectiva practicii europene, 

avem două mari probleme care trebuie rezolvate rapid. Prima ar fi trendul de 

creștere rapidă a sumelor datorate, după ce în ultimele trimestre anterioare 

pandemiei am staționat în jurul cotei de 35% din PIB. De reținut, nivelul 

comunicat de MF pentru noiembrie 2020 a ajuns deja la 44,4%. 

https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2021/01/Modificarea-datoriei-publice-intre-T3-2019-si-T3-2020-in-statele-UE-din-PIB.jpg
https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2021/01/Datoria-publica-raportata-la-PIB-in-T3-2020-.jpg
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A doua, deși au scăzut considerabil anul trecut, de la 4,83% în luna aprilie, la 

2,94% în decembrie, dobânzile pe care le achită România la sumele împrumutate 

rămân, de departe, cele mai mari din UE, ceea ce ne va greva bugetul public și 

dezvoltarea pe termen lung. 

Dacă ținem cont că majoritatea statelor din Zona Euro au luat bani cu dobânzi 

negative sau neglijabile, în apropiere de zero, impactul concret al creșterilor 

de datorie publică la alții este mult mai redus. Chiar și dacă noi ne-am strădui să nu 

ne îndatorăm prea tare, darămite să mai venim cu creșteri de salarii și pensii peste 

cheltulile cu criza Covid. 

Top of Form 

Bottom of Form 

Eurostat ne relevă că am ajuns într-un punct critic al evoluției pentru anii viitori, 

deoarece cu un deficit public de -10% din PIB în termeni ajustați sezonier pe T3 

2020, figurăm (din păcate) pe locul 2 din 27 de state. Doar după Malta (-10,9% din 

PIB), la mare distanță de media UE (-5,6%) sau media Zonei Euro (-5,6%) și pe cu 

totul alt palier față de țări precum Polonia (-4,6% din PIB) Cehia (-4,4% din PIB), 

Ungaria (-3,8% din PIB). 

De aceea, măsurile de ajustare bugetară mai rapidă înapoi spre limita cerută de 

criteriile de echilibru macroeconomic și îmbunătățirea percepției piețelor 

internaționale devin esențiale. Mai ales că suntem sub procedură (suspendată 

temporar) de deficit excesiv și cu tot la limita de investment grade, cu perspectivă 

negativă. 

(Sursa: cursdeguvernare.ro) 

 

https://cursdeguvernare.ro/dictionar-economic/bani
https://cursdeguvernare.ro/dictionar-economic/datorie
https://cursdeguvernare.ro/dictionar-economic/deficit
https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2021/01/evolutie-datorie.png
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 Prefectii vor fi numiti politic si vor fi asumati de partide. Hunor: "Este pe 

agenda de miercuri a sedintei de Guvern" 

Hunor spune ca nu exista un efort bugetar mai mare. Foto: Facebook/ Kelemen 

Hunor 

Ordonanta de urgenta privind modificarea statutului prefectilor va intra miercuri in 

sedinta de Guvern, iar dupa aprobarea actului normativ se vor face nominalizarile 

pentru aceste functii, a anuntat, luni, vicepremierul Kelemen Hunor, la finalul unei 

sedinte a coalitiei de guvernare. 

 

"In ceea ce priveste prefectii, am discutat si am luat o hotarare: intra 

miercuri ordonanta de urgenta privind modificarea statutului prefectilor. Este un 

lucru important, asumat politic in programul de guvernare. Si in Constitutie scrie 

clar ca prefectii sunt reprezentantii Guvernului in teritoriu. 

 

Vor deveni prefectii, din acest punct de vedere, numiti politic si asumati, asa cum 

este si normal si a fost din decembrie in dezbatere publica acest proiect de 

ordonanta. Are toate avizele, il vom discuta in Guvern miercuri si, dupa ce va fi 

aprobata OUG, sigur putem merge mai departe cu nominalizarile prefectilor si 

subprefectilor. 

 

De aceea, astazi nu am luat o hotarare cine si unde va propune prefecti", a declarat 

Kelemen Hunor, la Palatul Parlamentului. 

El a sustinut ca, dupa aceasta modificare legislativa, nu exista un efort bugetar mai 

mare. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 UDMR face revoluţie în administraţie: Cseke Attila a semnat ordinul care 

elimină ştampila 

https://ziare.com/kelemen-hunor/
https://ziare.com/politica/ordonanta/
https://ziare.com/politica/dezbatere/
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Cseke Attila a decis, prin ordin de ministru, că în Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor 

Publice și Administrației (MDLPA) nu vor mai fi folosite sigiliul sau ștampila, 

certificarea autenticității și forța juridică a actelor fiind date de semnătura 

ministrului ori a persoanei competente. 

Ordinul de ministru face referire și la persoanele fizice, persoanele juridice de 

drept privat, precum și entitățile fără personalitate juridică care nu mai au obligația 

de a aplica ștampila pe declarații, cereri, contracte sau orice alte documente ori 

înscrisuri depuse la MDLPA, transmite MDLPA. 

Dispozițiile acestui ordin se aplică și la nivelul instituțiilor publice și organelor de 

specialitate ale administrației publice centrale aflate în subordinea MDLPA, 

precum și la nivelul unităților care funcționează sub autoritatea MDLPA. 

Codul Administrativ prevede că, începând cu 1 ianuarie 2020, ștampila este 

necesară numai pentru proiectele și actele normative adoptate sau emise de 

instituțiile sau autoritățile publice enumerate în Constituție. Această prevedere va fi 

aplicată și pentru actele și documentele folosite în relația cu MDLPA, a precizat 

ministrul: „funcționarii din cadrul ministerului nu vor mai cere ștampilă pe o cerere 

sau un contract, de exemplu, iar încălcarea acestei prevederi constituie abatere 

disciplinară și se sancționează conform legii”. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 ANAT solicită autorităților înlocuirea carantinei de 14 zile la întoarcerea în 

țară a turiștilor cu un test Covid 

Asociația Națională a Agențiilor de Turism (ANAT) solicită autorităților înlocuirea 

carantinei de 14 zile la întoarcerea în țară a turiștilor cu un test Covid. Menținerea 

carantinei la revenirea acasă generează un val de anulări a pachetelor vândute, 

susțin reprezentanții ANAT, potrivit Mediafax. 

Potrivit unui comunicat al ANAT, activitatea agențiilor de turism din România a 

fost grav afectată în anul 2020 datorită restricțiilor de călătorie impuse la nivel 

global în contextul pandemiei de COVID-19. Totuși, în contextul actual, al scăderii 

numărului de cazuri de infectări cu noul coronavirus, agențiile de turism se 

confruntă în continuare cu o situație care le afectează activitatea. Țările în care 
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călătoresc turiștii români în acest moment, puține de altfel, se află pe lista galbenă, 

crescând numărul solicitărilor de anulare a rezervărilor. 

 

„Niciun român nu dorește și nu își permite să stea în carantină 14 zile la 

întoarcerea dintr-o călătorie sau vacanță. Acest aspect generează un nou val de 

anulări ale pachetelor de servicii de călătorie contractate, restituiri și litigii. Având 

în vedere cele menționate mai sus și faptul că turiștii care se întorc din aceste țări și 

stau în carantină nu știu dacă sunt infectați și dacă pot infecta, la rândul lor, alte 

persoane, propunem abordarea acestei situații prin varianta în care un călător care 

se întoarce dintr-o țară aflată pe lista galbenă, să aibă ca alternativă la carantinare 

efectuarea unui test în termen de 3 zile de la întoarcerea în România. Se poate 

menține măsura de carantinare până la obținerea rezultatului unui test negativ sau 

se poate introduce posibilitatea efectuării de teste rapide pe aeroport”, a declarat 

Dumitru Luca, președintele ANAT. 

Asociația a trimis, la sfârșitul săptămânii trecute, o scrisoare deschisă către 

Guvernului României, Ministerul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului și 

Ministerului Afacerilor Interne prin care solicită implementarea acestor măsuri. 

De asemenea, ANAT consideră că trebuie revizuită și măsura conform căreia, în 

cazul în care părinții sunt vaccinați, la întoarcerea dintr-o călătorie într-o țară din 

lista galbenă, copiii nevaccinați trebuie să rămână în carantină o perioadă de 14 

zile. 

Conform comunicatului, NET (Rețeaua pentru Sectorul Privat European în 

Turism), unde ANAT este membru, susține că este necesară o coordonare 

suplimentară și urgentă la nivelul UE pentru asigurarea unei baze solide în urma 

căreia industria turismului poate fi reclădită. 

„Turiștii caută un semnal clar despre cum și când pot călători din nou în siguranță. 

Iar industria turismului trebuie să aibă o perspectivă clară pentru a reîncepe 

afacerea. Acesta este motivul pentru care NET solicită statelor membre și factorilor 

de decizie din UE să continue discuțiile și să convină asupra unor măsuri 

coordonate care sunt necesare pentru reluarea cu succes a călătoriilor și turismului 
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în cazul în care situația epidemiologică se îmbunătățește”, se mai precizează în 

comunicatul ANAT. 

 

Astfel, NET invită factorii de decizie la nivel european să accelereze ratele de 

vaccinare pe întregul continent, să adopte o abordare comună a UE pentru a defini 

ratele de incidență, care ar putea asigura relaxarea restricțiilor și ar spori încrederea 

publicului prin urmărirea progresului, să construiască un sistem comun pentru teste 

și vaccinări, să asigure testări fiabile, accesibile și eficiente pentru a înlocui 

cerințele de carantină și alte restricții la libera circulație a persoanelor și să 

continue evaluarea utilizării testelor antigen în locul testelor PCR. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Emoții pentru avocați - CCR dezbate sesizarea lui Iohannis 

Curtea Constituţională dezbate marţi sesizarea preşedintelui Klaus Iohannis privind 

modificarea actului normativ pentru completarea Legii 72/2016 privind sistemul de 

pensii şi alte drepturi de asigurări sociale ale avocaţilor. Legea reglementează 

situaţia asiguraţilor care contribuie la fondul de pensii, în condiţii de handicap 

preexistent calităţii de asigurat. Astfel, avocaţii cu handicap grav vor beneficia de o 

reducere a vârstei de pensionare. „Această reglementare instituie însă o soluţie 

legislativă discriminatorie în cadrul aceleiaşi categorii de persoane, care este 

contrară principiului egalităţii în drepturi a cetăţenilor, prevăzut de Constituţie, 

întrucât beneficiul instituit - reducerea cu 15 ani a vârstei standard de pensionare - 

nu are în vedere şi persoanele care au realizat un stagiu de cotizare în condiţii de 

handicap grav, ivit ulterior dobândirii calităţii de asigurat”, argumentează şeful 

statului. 

Pe 13 noiembrie 2020, şeful statului a sesizat CCR privind modificarea actului 

normativ. 

„În opinia noastră, beneficiul prevăzut de legea dedusă controlului de 

constituţionalitate poate fi justificat prin prisma faptului că persoana cu handicap 

grav depune, în mod evident, un efort suplimentar, în raport cu o persoană fără 

handicap, în realizarea aceluiaşi tip de muncă. Însă, în cadrul aceleiaşi categorii, 
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respectiv a persoanelor cu handicap grav, considerăm că este irelevant momentul 

survenirii handicapului, situaţia fiind numai aparent diferită faţă de cea a 

persoanelor care au realizat un stagiu de cotizare în condiţii de handicap grav, ivit 

ulterior dobândirii calităţii de asigurat”, arată textul sesizării formulate de 

preşedintele Iohannis la CCR. 

El aminteşte de o decizie a Curţii în care a reţinut că trăsătura pe care o au în 

comun persoanele cu handicap preexistent calităţii de asigurat şi persoanele care 

ulterior dobândirii calităţii de asigurat au dobândit statutul de persoană cu handicap 

este aceea de a avea handicap, iar această trăsătură comună este suficient de 

relevantă încât să se poată aprecia că acestea se află în aceeaşi situaţie. 

Totodată, prin aceeaşi decizie, Curtea Constituţională a reţinut că, în condiţiile în 

care obiectivul urmărit de legiuitor constă în compensarea condiţiei de handicap 

prin acordarea în condiţii avantajoase a pensiei pentru limită de vârstă, 

împrejurarea că unele persoane cu handicap au realizat un stagiu de cotizare în 

condiţii de handicap preexistent calităţii de asigurat, în vreme ce alte persoane cu 

handicap au realizat un stagiu de cotizare ulterior dobândirii calităţii de asigurat, nu 

constituie o justificare obiectivă şi rezonabilă a diferenţei de tratament juridic pe 

care legiuitorul o instituie. Prin urmare, Curtea Constituţională a statuat că acest 

criteriu nu este unul rezonabil, ci, dimpotrivă, arbitrar. 

„Având în vedere considerentele Deciziei Curţii Constituţionale nr. 632/2018, 

aplicabile mutatis mutandis şi în cauza de faţă, considerăm că Legea pentru 

completarea Legii nr. 72/2016 privind sistemul de pensii şi alte drepturi de 

asigurări sociale ale avocaţilor contravine şi dispoziţiilor art. 147 alin. (4) din 

Constituţie”, conchide şeful statului în textul sesizării. 

Pe 20 octombrie 2020, Camera Deputaţilor a adoptat decizional proiect de lege 

care modifică Legea 72/2016, în sensul reglementării situaţiei asiguraţilor care 

contribuie la fondul de pensii, în condiţii de handicap preexistent calităţii de 

asigurat. 

„După articolul 34 al Legii 72/2016 privind sistemul de pensii şi alte drepturi de 

asigurări sociale ale avocaţilor este introdus un nou articol care prevede că: 

„persoanele cu handicap grav care au realizat cel puţin o treime din stagiul complet 

de cotizare în condiţii de handicap preexistent calităţii de asigurat beneficiază de 
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reducerea cu 15 ani a vârstei standard de pensionare”, potrivit proiectul adoptat de 

către deputaţi. 

Senatul a respins proiectul, ca prim for sesizat, pe 26 iunie 2017, iar Camera a 

votat decizional pentru adoptare. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Noul ministru al Digitalizarii, despre site-urile administrate de statul 

roman: "Spatiul digital guvernamental actual este o improvizatie" 

Ciprian Teleman, noul ministru al Cercetarii Inovarii si Digitalizarii, a declarat in 

cadrul unei dezbateri organizare de comunitatea tech UPGRADE 100, ca "spatiul 

digital guvernamental actual este o improvizatie". 

 

"Situatia asta de haos are nevoie de un sponsor, de un sponsor puternic. Eu simt 

din partea Administratiei Prezidentiale ca ar putea sa fie acest sponsor care sa puna 

lumea la masa si cuvantul de ordine sa fie "Trebuie sa avem o Romanie digitala!"", 

considera ministrul. 

 

In cadrul dezbaterii organizate de comunitatea tech UPGRADE 100 au participat 

cu intrebari mai multi experti din Romania, printre care s-au numarat: Elisabeta 

Moraru - Google Romania; Monica Cadogan - Vivre; Radu Georgescu - Gecad 

Ventures; Iulian Stanciu - eMag; Razvan Atim - UiPath; Sabin Sarmas - fost 

presedinte ADR; Beniamin Mincu - Elrond; Orlando Nicoara - News.ro si 

antreprenor in serie; Alexandru Lapusan - Zitec; Mihai Matei - ANIS si Essensys; 

Bogdan Ivanel - Code 4 Romania; Cosmin Ochisor - Gapminder; Robert Berza - 

Fashion Days si Bogdan Axinia - eMag Ventures. 

Intrat de curand in politica, Teleman si-a asumat o miza importanta: peste 6 

miliarde de euro sunt prevazuti pentru cheltuieli legate de digitalizarea Romaniei, 

bani pe care Romania trebuie sa aiba capacitatea sa ii investeasca din finantari ale 

Uniunii Europene. 

 

"Asa cum a fost facut un pact transpartinic pentru a adera la NATO si la UE, avem 

nevoie de acelasi pact transpartinic care sa puna problema unei strategii de tara din 

https://ziare.com/google/
https://ziare.com/social/stiri-sociale/ce-avere-are-viitorul-ministru-al-cercetarii-inovarii-si-digitalizarii-1652288
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care sa faca parte aceeasi intelegere transpartinica in privinta digitalizarii. Pentru 

ca... digital or die!", declara Teleman. 

Raspunzand intrebarilor invitatilor, el a mai afirmat ca e un sustinator al 

parteneriatelor public-privat pentru accelerarea digitalizarii Romaniei, ca doreste sa 

deschida datele publice prin API-uri care sa permita companiilor private sa opereze 

cu date publice, insa problema e ca respectivele date nu sunt in acest moment de 

incredere. 

 

De asemenea, proiecte precum inter-operabilitatea companiilor de stat prin 

protocoale unitare si servicii migrate in cloud pentru a nu mai exista probleme 

privind circulatia optima a datelor vor sta pe agenda de prioritati ale noului 

ministru. Folosirea blockchain in serviciile publice este un aspect fata de care noul 

demnitar s-a aratat deschis. De asemenea, respectarea unor ghiduri de licitatii 

publice in zona IT e considerata importanta de noul ministru. 

 

Ca prioritati pe termen foarte scurt, Teleman considera ca esentiale sunt proiectele 

once-only (identitatea unica in spatiul digital) si revizuirea partii de user-

experience in relatia stat - cetatean. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministrul Stelian Ion a avut discutii tehnice privind MCV. Cand va prezenta 

proiectele privind desfiintarea Sectiei Speciale si modificarea legilor Justitiei 

Stelian Ion, ministrul Justitiei, a avut luni discutii tehnice privind indeplinirea de 

catre autoritatile romane a recomandarilor din rapoartele MCV. 

 

Ministrul a prezentat si obiectivele ministerului pentru 2021, intre care 

transmiterea proiectului de lege privind desfiintarea Sectiei speciale pana la 

sfarsitul lunii februarie si a proiectelor de legi ale justitiei, pana la finalul lunii 

aprilie. 

 

"MCV a fost foarte important pentru noi si ne-a ajutat. Este esential ca toti actorii 

implicati sa inteleaga necesitatea indeplinirii recomandarilor MCV si a continuarii 

evaluarii Romaniei in contextul noului Mecanism privind Statul de Drept", a 

https://ziare.com/stiri/mcv/
https://ziare.com/concurs/stiri-concurs/ministerul-justitiei-organizeaza-concurs-pentru-postul-de-director-la-administratia-penitenciarelor-functia-este-ocupata-cu-delegare-de-mai-multi-ani-1658609
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afirmat Ion. 

 

Potrivit unui comunicat transmis de Ministerul Justitiei, Stelian Ion a prezentat 

obiectivele Ministerului Justitiei pentru acest an: transmiterea catre Guvern, spre 

adoptare, a proiectului de lege privind desfiintarea Sectiei pentru Investigarea 

Infractiunilor din Justitie, pana la sfarsitul lunii februarie 2021, finalizarea si 

transmiterea, spre adoptare, Guvernului, a celor trei proiecte ale legilor justitiei, 

pana la finalul lunii aprilie 2021, elaborarea proiectelor de modificare a Codului 

Penal si a Codului de Procedura Penala, pentru a le pune in acord cu 

deciziile CCR, in cursul acestui an. 

 

Plan pentru administrarea resurselor din sistem 

 

De asemenea, impreuna cu CSM, PICCJ si ICCJ va fi elaborat un plan pentru 

administrarea resurselor din sistem, precum si "un document comprehensiv care sa 

cuprinda masurile necesare pentru buna administrare a sistemului judiciar", pentru 

urmatorii doi ani. Elaborarea noii Strategii Nationale Anticoruptie si consolidarea 

ANABI si ANI se inscriu, de asemenea, printre prioritatile Ministerului Justitiei. 

 

"MCV a fost foarte important pentru noi si ne-a ajutat. Este esential ca toti actorii 

implicati sa inteleaga necesitatea indeplinirii recomandarilor MCV si a continuarii 

evaluarii Romaniei in contextul noului Mecanism privind Statul de Drept", a 

declarat ministrul Justitiei, citat in comunicat. 

Conform aceleiasi surse, Comisia a indicat elementele care trebuie sa caracterizeze 

actiunile din perioada urmatoare: coerenta noilor reglementari - evitarea 

contradictiilor si luarea in considerare a recomandarilor partenerilor externi, 

contextul in care acestea urmeaza a fi elaborate si aprobate - scopul trebuie sa fie 

asigurarea stabilitatii si ireversibilitatii progreselor, precum si consultarea 

sistemului judiciar, a societatii civile si a partenerilor externi (Comisia Europeana, 

Comisia de la Venetia si GRECO). 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

https://ziare.com/tudorel-toader/justitie/amintirea-postata-de-tudorel-toader-pe-facebook-despre-un-faimos-baron-psd-astazi-avem-cex-si-voi-cere-revocarea-dvs-din-functie-1658618
https://ziare.com/tudorel-toader/justitie/amintirea-postata-de-tudorel-toader-pe-facebook-despre-un-faimos-baron-psd-astazi-avem-cex-si-voi-cere-revocarea-dvs-din-functie-1658618
https://ziare.com/ccr/
https://ziare.com/stiri/csm/
https://ziare.com/stiri/ani/
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 Ministerul Culturii: Măsuri menite să sprijine reluarea activității 

operatorilor din domeniu 

Ministerul Culturii anunţă adoptarea unui pachet de măsuri menit să sprijine 

reluarea activităţii operatorilor din domeniu, printre care redeschiderea spaţiilor 

culturale, pregătirea pentru aprobare a schemelor de ajutor financiar şi extinderea 

planului de măsuri pentru susţinerea întregului sector cultural şi în 2021. 

"În contextul pandemiei COVID-19, care a afectat grav sectorul cultural din 

România, Ministerul Culturii a pregătit un pachet de măsuri menit să sprijine 

reluarea activităţii operatorilor din domeniu şi, implicit, relansarea ofertelor 

culturale pentru publicul larg. (...) Redeschiderea spaţiilor culturale reprezintă un 

prim pas în vederea relansării activităţilor culturale, ţinând seama şi de accelerarea 

procesului de vaccinare împotriva COVID-19 în România", informează 

un comunicat al Ministerului Culturii. 

Ministerul Culturii precizează că a iniţiat discuţii cu Ministerul Sănătăţii şi cu alte 

ministere de resort asupra condiţiilor şi elaborării unui calendar concret care să 

ofere predictibilitate operatorilor culturali. 

"Mai mult decât oricând, sectorul cultural are nevoie de perspectivă şi de 

predictibilitate. Un dialog constructiv, bazat pe realitatea epidemiologică şi realizat 

împreună cu specialiştii din sănătate, ne va ajuta să depăşim această perioadă 

dificilă şi să înaintăm spre normalitate", a transmis ministrul Culturii, Bogdan 

Gheorghiu, potrivit sursei citate. 

Conform comunicatului, Ministerul Culturii a centralizat şi analizat propunerile 

înaintate anul trecut şi a elaborat un pachet de sprijin financiar care urmăreşte 

relansarea activităţii culturale a aproximativ 5.700 de beneficiari: 

* o schemă de ajutor de minimis, dedicată exclusiv sectorului cultural independent 

din România, va oferi posibilitatea profesioniştilor (artişti, muzicieni şi alţi 

operatori culturali înregistraţi ca ONG sau SRL) de a accesa un microgrant 

nerambursabil în valoare fixă de 8.000 de euro care să le asigure continuitate în 

domeniul cultural în care activează; 

http://www.cultura.ro/ministerul-culturii-reporneste-sectorul-cultural-din-romania
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* o altă schemă de ajutor de stat cuprinde patru tipuri de granturi şi vine să sprijine 

financiar evenimentele culturale, festivalurile, librăriile şi editurile grav afectate de 

efectele pandemiei COVID-19. 

"Banii vor fi alocaţi pentru proiecte viitoare, iar valoarea granturilor va fi 

determinată de numărul de bilete sau cărţi vândute de fiecare operator cultural în 

2019. Mai mult decât atât, Ministerul Culturii se va asigura ca sprijinul financiar 

acordat la nivel de proiect să ajungă la beneficiarii finali prin delimitarea 

categoriilor de cheltuieli eligibile, respectiv ca avansul acordat să fie imediat 

transferat prestatorilor (artişti, tehnicieni şi alţi lucrători din sectorul cultural)", 

precizează ministerul. 

Sectorul cultural independent va beneficia de aproximativ 60% din suma totală 

alocată, evenimentele culturale şi festivalurile de aproximativ 20%, iar librăriile şi 

editurile de restul de 20%. 

Elaborarea celor două scheme de ajutor a fost finalizată, iar documentaţia a fost 

avizată la nivelul Ministerului Culturii, urmând ca imediat după asigurarea 

finanţării să se lanseze în consultare publică actul normativ de aprobare a acestora. 

Pentru a veni în sprijinul operatorilor culturali afectaţi de măsurile şi de restricţiile 

impuse pe perioada pandemiei COVID-19, Ministerul Culturii a centralizat şi 

analizat toate nevoile urgente ale sectorului cultural şi, împreună cu celelalte 

ministere de resort, a elaborat şi implementat un plan de măsuri specifice. Acestea 

vizează: 

* indemnizaţii/şomaj tehnic în valoare de 4.072 lei pentru toţi artiştii şi lucrătorii 

culturali, în categoria de beneficiari eligibili fiind incluse şi persoanele fizice care 

obţin venituri exclusiv din drepturi de autor şi drepturi conexe. Această măsură 

este valabilă până la data de 30 iunie 2021. În prezent, Ministerul Culturii iniţiază 

discuţii cu Ministerul Finanţelor pentru ca operatorii culturali să beneficieze de o 

scutire a plăţii taxelor pentru indemnizaţii sau de o reeşalonare a acestora fără 

dobânzi şi penalităţi, dat fiind că, până la repornirea activităţilor culturale, aceştia 

nu pot înregistra niciun fel de venituri; 
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* microgranturi, capital de lucru sau capital pentru investiţii, Ministerul Culturii 

reuşind să includă şi operatorii culturali în categoria beneficiarilor eligibili ai 

sprijinului financiar acordat prin efectul OUG 130/2020. Ministerul Culturii are în 

analiză şi va înainta cu celeritate Ministerului Economiei, Antreprenoriatului şi 

Turismului propunerea de includere a codurilor CAEN aferente industriei culturale 

în cadrul schemei de ajutor de stat pentru HoReCa; 

* amânarea plăţii ratelor la bănci. Ministerul Culturii va înainta Ministerului 

Finanţelor propunerile operatorilor din industria culturală cu privire la modificarea 

restricţiei de 9 luni ce vizează amânarea plăţii ratelor şi permiterea amânării până 

cel puţin la data de 1 octombrie 2021, în cazul entităţilor care îşi desfăşoară 

activitatea în sectorul cultural. 

Ministerul reaminteşte că sectorul cultural a mai beneficiat şi de amânarea 

rambursării preţului biletelor pentru evenimentele care nu au mai avut loc în 2020, 

iar 167 de lucrări semnate de 100 de artişti români contemporani au fost cumpărate 

de Muzeul Naţional de Artă Contemporană. 

"În plan consultativ, Ministerul Culturii a preluat solicitările rezultate în urma 

discuţiilor din cadrul grupului de lucru organizat la nivel de viceprim-ministru şi 

le-a înaintat, la data de 14.01.2021, către ministerele cu atribuţii în domeniile 

respective, urmând să asigure susţinerea acestora la nivel guvernamental.  

Ministerul Culturii rămâne în continuare un partener deschis la dialog în relaţia cu 

toţi operatorii culturali din România şi este decis să sprijine şi să asiste sectorul 

cultural în demersurile care vizează problematici ce ţin de alte ministere, analizând 

orice propunere concretă şi realizabilă, venită din partea acestora", se mai arată în 

comunicat. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 PROPUNEREA NEAȘTEPTATĂ a unui ministru din cabinetul Cîțu: 

FIRMELE care fac afaceri cu statul să devină mărci de prestigiu 

Ministrul Ciprian Teleman a vorbit despre firmele care fac afaceri cu statul și a 

anunțat că își dorește ca toți contractorii Ministerului Cercetării, Inovării și 

Digitalizării să devină mărci de prestigiu la fel cum se întâmplă cu companiile care 

lucrează cu Casa Regală a României, conform Mediafax. 

Ministrul Cercetării, Inovării și Digitalizării, Ciprian Teleman, își propune că 

firmele care fac afaceri cu ministerul să capete mărci de prestigiu de pe urma 

colaborării. Teleman a oferit un exemplu și a vorbit despre furnizorii Casei Regale 

a României. 

Explicațiile publicate pe pagina de Facebook a ministrului au venit în condițiile în 

care Ciprian Teleman a vorbit, în trecut, de mai multe ori, despre companiile care 

fac afaceri cu statul 

„În campania electorală, când nu eram atât de vizibil ca acum, am vorbit despre 

achizițiile publice și anatema pe care de multe ori o capătă firmele care "fac afaceri 

cu statul". Un obiectiv, pentru care voi face tot ce ține de mine, este ca devenind 

contractor al MCID să aducă acelei firme o marcă de prestigiu. Așa cum este aceea 

de furnizor al Casei Regale. O marcă de calitate și responsabilitate”, a scris 

ministrul Ciprian Teleman pe Facebook. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Judecătorii CCR pot da totul peste cap: vor decide dacă Guvernul Cîțu a 

fost învestit corect 

Curtea Constituţională a României discută, marţi, sesizările Alianţei pentru Unirea 

Românilor (AUR) asupra Hotărârii Parlamentului 31/2020 privind învestirea 

Guvernului Florin Cîţu. 

Senatorul Claudiu Târziu, copreşedintele AUR, declara pe 23 decembrie anul 

trecut, în plenul reunit al Parlamentului, că grupurile parlamentare ale AUR vor 

sesiza Curtea Constituţională asupra faptului că, formal, nu au fost îndeplinite 

procedurile legale pentru învestirea Guvernului Florin Cîţu. 
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"Audierile din comisii au fost formale, grăbite şi fără posibilitatea de a analiza 

programul de guvernare. Însă văd că în sală au fost voci, care mai de care 

triumfaliste, din partea arcului guvernamental. I-aş sfătui pe colegii din coaliţia de 

guvernare, ca şi pe cei care vor să ocupe posturi ministeriale, împreună cu 

preşedintele statului, domnul Klaus Iohannis, să mai aştepte niţel, să nu se bucure 

prea devreme. Grupurile parlamentare AUR vor sesiza Curtea Constituţională 

asupra faptului că, formal, nu au fost îndeplinite procedurile legale pentru 

învestirea acestui Guvern. De aceea, vă rog să aşteptaţi decizia CCR. Dacă va fi 

favorabilă dumneavoastră, vă urez un singur lucru - Guvernului: cădere uşoară", a 

spus senatorul AUR. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Concediu paternal 2021: Mai multe categorii de salariați pot cere acest 

concediu 

La nașterea unui copil, chiar dacă este mai puțin cunoscut, și tații au dreptul la mai 

multe zile libere plătite pentru îngrijirea noului membru al familiei. Acest concediu 

se numește concediu paternal și, în anumite condiții, poate ajunge la o durată de 

aproximativ trei săptămâni. Din 2020, de acest tip de concediu pot beneficia mai 

multe categorii de salariați, inclusiv polițiștii și militarii. 

Potrivit Legii concediului paternal nr. 210/1999, tatăl unui copil nou-născut are 

dreptul la un concediu destinat îngrijirii copilului, indiferent dacă acesta din urmă 

este născut dintr-o căsătorie, din afara uneia sau este adoptat. Astfel, după cum 

stipulează actul normativ, tatăl copilului nou-născut are dreptul la un concediu 

plătit de cinci zile lucrătoare, cu condiția ca acesta să fie asigurat în cadrul 

sistemului asigurărilor de stat. 

 

Mai nou, adică din primăvara lui 2020, polițiștii, cadrele militare, soldații, gradații 

profesioniști și funcționarii publici din penitenciare pot beneficia și ei, alături de 

ceilalți tați salariați, de concediul paternal plătit de cinci zile lucrătoare. De 

asemenea, tot de anul trecut, de concediu paternal beneficiază și judecătorii ori 

procurorii. 

https://www.avocatnet.ro/articol_44231/De-samb%C4%83t%C4%83-poli%C8%9Bi%C8%99tii-%C8%99i-militarii-vor-putea-beneficia-%C8%99i-ei-de-concediul-paternal.html
https://www.avocatnet.ro/articol_44231/De-samb%C4%83t%C4%83-poli%C8%9Bi%C8%99tii-%C8%99i-militarii-vor-putea-beneficia-%C8%99i-ei-de-concediul-paternal.html
https://www.avocatnet.ro/articol_53991/De-acum-judec%C4%83torii-procurorii-grefierii-%C8%99i-personalul-conex-de-la-instan%C8%9Be-pot-beneficia-de-mai-multe-zile-de-concediu.html
https://www.avocatnet.ro/articol_53991/De-acum-judec%C4%83torii-procurorii-grefierii-%C8%99i-personalul-conex-de-la-instan%C8%9Be-pot-beneficia-de-mai-multe-zile-de-concediu.html
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Acest concediu se acordă numai la cerere, în primele opt săptămâni de la nașterea 

copilului, iar pentru a-l primi, tatăl trebuie să prezinte acte doveditoare, și 

anume certificatul de naștere al copilului, din care să rezulte calitatea sa de tată. Pe 

perioada concediului, tatăl aflat în concediu paternal va primi o indemnizație egală 

cu salariul corespunzător perioadei respective, ce va fi plătită din fondul de salarii 

al angajatorului. 

Există, totuși, o posibilitate prin care se poate prelungi durata concediului paternal, 

și anume absolvirea unui curs de puericultură, care va prelungi, o singură dată, 

durata concediului cu încă zece zile lucrătoare. Cursul de puericultură constă în 

prezentarea unor noțiuni elementare teoretice și practice în vederea îngrijirii 

copilului mic și este ținut de către medicul de familie al tatălui, în timpul sarcinii 

mamei sau după nașterea copilului. 

În cazul nefericit al decesului mamei nou-născutului, tatăl va beneficia de restul de 

concediu neefectuat de către mamă. În ceea ce privește indemnizația pe care o 

primește tatăl în această situație, el are posibilitatea de a alege între o indemnizație 

egală cu ajutorul pentru sarcină și lăuzie cuvenită mamei și o indemnizație 

calculată în funcție de salariul său de bază și de vechimea în muncă, acordată de 

angajator. 

(Sursa: avocat.net) 

 

 Radu Gavriș, înlocuit din funcția de coordonator al combaterii COVID în 

Capitală. Bode: Lupta cu pandemia din interiorul restaurantului 

Decizia vine după ce comisarul a fost surprins într-un local din Centrul Vechi, deși 

restaurantele erau închise la acel moment. Foto: INQUAM Photos/Octav Ganea 

Comisarul șef de Poliție Radu Gavriș va fi înlocuit din funcția de coordonator al 

activităților privind măsurile de prevenire și combatere a efectelor pandemiei de 

COVID-19, de la nivelul Poliției București. Decizia vine după ce comisarul a fost 

surprins într-un local din Centrul Vechi, deși restaurantele erau închise la acel 

moment. Gavriș a fost înlocui de celălalt adjunct al institutiei, comisarul Bogdan 

Berechet. 
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Gavriș, care este adjunct al Poliției Capitalei, a fost amendat cu suma de 2.000 de 

lei și în acest moment este demarată o cercetare prealabilă în cadrul Poliției 

Române. 

Decizia a fost luată după ce în mass-media au apărut imagini cu patru procurori din 

cadrul Parchetului de pe lângă Tribunalul București care se aflau într-un local din 

Centrul Vechi al Capitalei, vineri seara, împreună cu comisarul șef Radu Gavriș. 

„Am văzut că domnul polițist se lupta cu această pandemie din interior. Nu aș vrea 

să-i mai dăm această posibilitate. Începând cu această dimineață nu va mai 

coordona această activitate. Tot astăzi voi solicita lamuriri cu privire la cum au 

ajuns în spațiul public acele informații, imagini, de la respectiva activitate, fără să 

și le asume nimeni, încălcând prevederile legale din punctul meu de vedere, dând 

nume, imagini, fără ca aceastea să fie destinate publicului” a declarat Lucian Bode, 

la Antena 3. 

Ministrul se referă la acuzațiile șefulului Secției de poliție din Centrul Vechi, 

Cristian Ghica, care a declarat că Gavriș ar fi victima unui filaj ilegal. 

Polițiștii au controlat vineri seara mai multe localuri, pentru a verifica dacă acestea 

respectă măsurile de protecție sanitară la nivel național. 

Potrivit unui comunicat dat de Poliția Română, „conducerea a analizat situația 

înregistrată în urma constatării polițiștilor din cadrul Poliției Capitalei, la un 

restaurant din Centrul Vechi, unde au fost depistate, în interior, 27 de persoane, 

printre care și un ofițer de poliție cu funcție de conducere din cadrul Direcției 

Generale de Poliției a Municipiului București”. 

„Urmare a datelor avute la dispoziție, s-a dispus declanșarea cercetării prealabile 

față de ofițerul respectiv, pentru a se stabili existența sau inexistența unei abateri 

disciplinare și a vinovăției, sub aspectul încălcării îndatoririlor care revin profesiei 

de polițist, prevăzute de Legea nr. 360/2002, având în vedere că acesta este și 

desemnat, la nivelul Poliției Capitalei, să coordoneze activitățile specifice de 

prevenire și combatere a efectelor pandemiei de COVID-19.” 

(Sursa: Digi 24) 

 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/27-de-persoane-inclusiv-adjunctul-politiei-capitalei-au-petrecut-in-centrul-vechi-una-dintre-ele-trebuia-sa-fie-in-carantina-1439065
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/27-de-persoane-inclusiv-adjunctul-politiei-capitalei-au-petrecut-in-centrul-vechi-una-dintre-ele-trebuia-sa-fie-in-carantina-1439065
https://www.politiaromana.ro/ro/stiri/actiuni-pentru-limitarea-raspandirii-virusului-sars-cov-2
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 Poluarea de weekend din București: Agenția de Mediu dă vina pe trafic și 

condițiile atmosferice, activiștii de mediu indică arderi de deșeuri și încălzirea 

rezidențială / În rest, tăcere 

Weekend-ul trecut, noaptea, rețeaua națională de măsurare a calității aerului a 

înregistrat depășiri de până la 3 ori pentru PM10, iar rețelele independente au 

înregistrat și ele depășiri de până la 600% pentru PM2,5 și 400% pentru PM10. 

Singura explicație a venit sâmbătă de la Agenţia pentru Protecţia Mediului 

Bucureşti: poluarea a crescut din cauza traficului și a condițiilor meteo 

nefavorabile dispersiei care au produs acumulări de poluanți la nivelul solului. 

Luni seară însă poluarea a dispărut ca prin minune, iar ceea ce s-a întâmplat se 

înscrie în tiparul conturat de la începutul sezonului rece- poluare masivă aproape în 

fiecare weekend, noaptea. 

HotNews.ro a încercat luni să stea de vorbă cu ministrul Mediului, Barna 

TÁNCZOS , cu primarul general al capitalei, Nicușor Dan, pentru a clarifica ce se 

întâmplă și ce măsuri iau cele două instituții, însă aceștia nu au fost de găsit. 

Singurele explicații le-am primit de la ELCEN, considerați în sezonul rece, unul 

dintre principalii poluatori. 

Vineri seară, sâmbătă seară și duminică seară, rețeaua independentă de 

monitorizare a calității aerului airly.eu a înregistrat depășiri de peste 600 % pentru 

PM 2,5 și 400% pentru PM10. 

Și rețeaua națională a înregistrat depășiri, după cum a postat pe Facebook, Agenția 

pentru Protecția Mediului București. 

”Începând cu seara zilei de 22 ianuarie 2021 și până în prezent - 23 ianuarie, ora 

10.00, în Municipiul București și localitățile limitrofe au avut loc creșteri 

importante ale concentrațiilor poluanților monitorizați. La stațiile B6- Cercul 

Militar, de trafic, și B2- Titan, concentrațiile de PM 10 au fost cele mai ridicate, 

concentrația medie orară maxim înregistrată a fost de 148 micrograme/mc, aproape 

triplul valorii limită stabilită pentru media zilnică. Și celelalte stații de monitorizare 

au înregistrat concentrații medii orare ale PM 10 în jurul și peste valoarea de 100 

micrograme/mc Concentrația medie orară a NO2 a ajuns la o valoare foarte 

apropiată de Valoarea limită (185 micrograme/mc față de VL=200 

micrograme/mc) doar la stația B6.  
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La începutul serii de ieri, la toate stațiile de monitorizare din oraș s-au înregistrat 

corelații între poluanții monitorizați (creșteri pe aceleași perioade ale 

concentrațiilor de PM10, NO2 și CO, chiar și benzen)”, a precizat instituția. 

Luni, instituția a revenit cu o nouă postare: ”Pe parcursul weekend-ului calitatea 

aerului a fost rea și foarte rea, conform indicilor generali calculați, datorită 

concentrațiilor de particule PM 10 și PM 2,5”. 

Și rețeaua Aerlive a înregistrat depășiri semnificative. 

”Majoritatea senzorilor aerlive.ro au înregistrat depășiri de 2, până la 3 ori valoarea 

maximă admisă pentru PM10 și PM2,5 de vineri seară până duminică, pe axa nord-

sud în special”, a explicat Oana Neneciu, coordonator Aerlive.ro și director 

Ecopolis. 

Singurele explicații oficiale au venit de la Agenția pentru Protecția Mediului 

București, în rest tăcere. 

”Analiza corelațiilor ne indică faptul că traficul a participat semnificativ la 

creșterea concentrațiilor de pm10. Incepând cu ora 20, concentrațiile de particule 

PM 10 au crescut în continuare, în orele de seară spre noapte aducându-se aport 

suplimentar din incălzirea rezidențială. Intrucât condițiile meteo au fost 

nefavorabile dispersiei, s-au produs acumulări de poluanți la nivelul solului și 

concentrațiile au rămas ridicate și în cursul diminețîi de astăzi, însa la niveluri mai 

reduse decât în cursul serii. Au fost informate autoritațile publice locale, 

responsabile de gestionarea traficului în capitală. În aceste momente este 

importantă gestionarea eficientă a traficului pentru a nu se produce noi creșteri ale 

concentrațiilor”, a postat instituția pe pagină de Facebook. 

Luni, poluarea a dispărut 

Activiștii de mediu au însă și alte explicații. 

”Oamenii ne au semnalat mirosuri de fum, de cauciuc ars, de deșeuri, dar pe lângă 

arderi clar o sursă e reprezentată de arderea pacurei în CET-uri. Despre asta scria 

chiar joia trecută Buletin de București. Situația nu e nouă și nici atitudinea 

autorităților nu e nouă, respectiv blocajul în care se află acestea, lipsa de reacție, de 

răspuns la aceste fenomene.  
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Nu e acceptabil că după ce că nu suntem în stare să monitorizăm calitatea aerului 

conform legii, să comunicăm eficient către populație problemele, să alertăm cumva 

categoriile vulnerabile, nici măcar să nu răspundem cu controale ale Poliției, Gărzii 

de mediu, ceva, orice. După ce de peste 1 an avem o campanie intensivă, noi, 

platformele private de măsurare, nu s a putut găși o formulă de control, un sistem 

de alertă. Este incredibil, noi, ong-uri și cetățeni suntem șocați de lipsa de reacție, 

de lipsa de leadership și de strategie în combaterea fenomenelor de poluare masivă 

de weekend”, a declarat Oana Neneciu, coordonator Aerlive.ro și director 

Ecopolis. 

 

Octavian Berceanu, activist de mediu și fost consilier general, spune că poluarea 

masivă vine de la arderi de deșeuri, încălzirea rezidențială - sobe și centrale termice 

de apartament. 

 

”În primul rând vorbim de depășiri pe întreagă suprafață a zonei metropolitane 

București -Ilfov, cu depășiri înregistrate și de stația B8 situată în mijlocul pădurii 

Balotești în nordul județului Ilfov, stație a Rețelei Naționale de Monitorizare a 

Calității Aerului. Puncte "firbinti" au fost identificate de rețelele independente de 

monitorizare a aerului în zonele Chitila- Rudeni, Sintești, Bragadiru sau Crângași. 

Pentru zonele limitrofe precum Sintești unde valorile afișate de către stațiile 

independente au înregistrat depășiri de peste 10 ori a valorilor medii zilnice 

admise. E clar că aici vorbim de tradiționalele incendieri de cabluri pentru 

scoaterea metalelor și nemetalelor. Pentru valorile mari ale stației B8 din pădurea 

Balotești, unde nu vorbim de încălzire sau trafic, pentru că nu există, ci de o 

poluare venită din județul Prahova, odată cu curenții reci de aer din zona montană 

care coboară în a doua parte a zilei. Referitor la zona de vest, am fost timp de 4 ore 

în proximitatea depozitului Rudeni iar aerul era sufocant. E clar că industria 

deșeurilor din zona e principalul poluator pentru cel puțin jumătate din București. 

La poluarea aceasta mai adăugăm poluarea rezultată din termia individuală, 

centrale individuale și mai ales încălzirea tipică caselor, cu sobe în care 

combustibilul preferat este cărbunele”, a explicat Octavian Berceanu. 

 

Un studiu făcut de Institutul Național de Sănătate Publică, realizat pentru perioada 

2010-2017, singurul pe care îl avem, indică pentru București două mari surse 

pentru poluarea cu PM 10 și PM 2,5: traficul și încălzirea rezidențială. 
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”Principalele contribuții la emisia totală de PM2,5 din aer revin în mod aproape 

egal încălzirii rezidenţiale (45,8 %) şi traficului rutier (45,5 %), aportul surselor 

inventariate din sectorul industrial şi al serviciilor fiind de 8,5%. La emisia totală 

de PM10 din aer, principala contribuție îi revine traficului rutier (48,4 %), urmată 

de încălzirea rezidențială (39,2%); sursele inventariate din sectorul industrial și al 

serviciilor aduc un aport de 11,7%”, se arată în document. 

Am întrebat la ELCEN dacă weekend-ul trecut a ars păcură și cât poluează CET-

urile. 

”Nu am ars niciun gram de păcură. Nu are nicio legătură păcura cu poluarea, este o 

legendă. Bucureștiul are probleme cu poluarea cu PM 2,5, PM10. Păcura nu emite 

așa ceva când arde. Dacă era vreun efect, era cu privire la SOX, oxizi de sulf. Anii 

trecuți, pe vremea când nu erau gaze îndeajuns, se ardea păcură la nivelul a 

100.000 tone și nu deranja pe nimeni. Anul acesta, singurul loc unde s-a ars pentru 

câteva zile păcură a fost CET Progresu pentru că un cazan de bază s-a spart, a fost 

oprit 3-4 zile și a intrat un cazan de rezervă care funcționează exclusiv pe păcură, 

așa este el făcut. Deci am ars 3 zile păcură acolo și atunci nu a fost nicio poluare. 

Și anul trecut am mai ars păcură într-o zi vreo 6 ore, tot la acel cazan, fiindcă s-a 

spart o conductă. Nu există legătură de cauzalitate între poluarea din București și 

cele câteva zile cât am ars noi păcură, facem orice teste, să vină Garda de Mediu 

lângă cazan, nu acolo este sursă poluării. Cazanul care folosește păcură este folosit 

extrem de rar, doar când avem avarii, și atunci respectă toate restricțiile de mediu, 

avem autorizație de mediu, emisiile sunt monitorizate. Restul CET-urilor nu au ars 

niciun gram de păcură iarna asta”, a declarat pentru HotNews.ro Claudiu Crețu, 

administrator special ELCEN 

Acesta spune că toate CET-urile respectă normele de mediu în vigoare. 

„Toate CET-urile au autorizație de mediu, toate respectă legislația în vedere. CET-

urile nostre nu poluează nici la sfert cât poluează încălzirea redidențială din 

București, foarte puțin. Problema la CET-uri sunt oxizii de azot (NOX) care sunt în 

normele europenene. CET-urile scot PM 2,5 și PM 10 în cantități insesizabile. 

Acestea sunt particule care rezultă din arderi, dar nu arderi ale gazului. CET-urile 

având coșuri de fum la 250 m, au tot felul de sisteme de recuperare a gazelor arse, 

și până ies la coș trec prin tot felul de filtre. Noi ceea ce vedem la coș, iese abur. 
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Da, vorbim despre CO2, acela este alt subiect, dar plătim certificate de carbon de 

zeci de milioane de euro, iar centralele individuale nu plătesc nimic. În ceea ce 

privește CET-urile sunt norme europene foarte stricte, ELCEN și-a făcut 

investițiile în modernizarea arzătoarelor și a sistemelor de filtrare, astfel încât să 

respecte normele europene. Poluarea în București nu e de la CET-uri. După 

investițiile pe care le vom face cu fonduri europene, poluarea de la CET-uri se va 

reduce cu peste 50%, în primul rând pentru că gazul ars se reduce la jumătate, dar 

și datorită tehnologiilor noi”, a explicat acesta. 

În ceea ce privește populația care nu este racordată la sistemul centralizat de 

încălzire, aici nu prea sunt informații fiindcă nu verifică nimeni. La centralele de 

apartament se face revizia o dată pe an, însă este vizată starea tehnică a centralei, 

fiind centrale vechi și de 10-15 ani, iar pe cei cu sobe nu îi verifică nimeni, fiecare 

arde ce vrea. 

Am întrebat și un primar de sector cum vede lucrurile, deși primăriile de sector nu 

au competențe nici pe monitorizarea calității aerului, nici pe control. 

”Noi în acest moment nu avem capacitate de monitorizare pe poluare. Problema 

este cunoscută public. Am trimis Poliția Locală, dar nu am găsit arderi de deșeuri 

la mine în Sectorul 6. Eu nu am competențe pe Ilfov. Am avut o discuție pe acest 

subiect și vom face controale împreună cu Garda de Mediu. În ceea ce mă privește, 

eu că primărie trebuie să cresc capacitatea de control pe Mediu, dar problema este 

că eu nu mă pot duce în Ilfov. Capacitatea Gărzii de MEdiu trebuie crescută”, a 

explicat primarul Sectorului 6, Ciprian Ciucu. 

Ce poate fi făcut? 

În primul rând trebuie stabilită sursa poluării, iar aici competențe are Ministerul 

Mediului cu Garda de Mediu și Agenția pentru Protecția Mediului, apoi Primăria 

Capitalei trebuie să ia măsurile necesare pentru reducerea poluării. 

 

Octavian Berceanu, activist de mediu, a prezentat câteva soluții aplicate de alte 

orașe din Europa pentru reducerea poluării: 

- Ce poate fi făcut? Ceea ce fac de câțiva ani orașe precum Londra, Paris sau 

Milano. Identificarea punctuală a surselor cu tehnologii moderne, adică drone 

dotate cu senzori și vizibilitate în infrared. 
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- Spălarea străzilor cu detergenți bioactivi și cu apă tratată. În prezent străzile ori 

nu sunt spălate ori sunt spălate cu apă încărcată din canalul Dâmbovița plină cu 

materii fecaloide. 

- Verificarea miilor de camioane care fac sute de mii de transporturi noaptea cu 

încărcături neacoperite și neetanșeizate de pământ și moloz provenite din șantiere. 

- Montarea de camere video pe toate bulevardele. 

- Introducerea la scară națională a unui Sistem de Urmărire a Deșeurilor SUD, 

similar Sistemului de Urmărire a Masei Lemnoase SUMAL astfel încât 

trasabilitatea deșeurilor să devină realitate. Măsura ar scoate la lumină o economie 

subterană de aproape 2 miliarde de euro și ar stopa eliminarea prin depozitare 

ilegală a deșeurilor; 

- Introducerea colectării selective olbligatorii și aplicarea legii; 

- Pe modelul Londrei elaborarea unui Plan Integrat pentru Calitatea Aerului PICA 

în colaborare cu instituțiile de cercetare pentru că nici ministerul, nici Garda de 

Mediu și nici PMB nu-s centre de cercetare privind cauzele poluării, dispersia 

poluanților din aer sau a impactului asupra sănătății. Până acum planurile s-au 

făcut cu firme de casă ale politicienilor și cu date irelevante; 

- Verificarea instalațiilor de incinerare și a depozitelor de deșeuri privind 

parametrii de funcționare, periodicitatea schimbării faptice a filtrelor și gestiunea 

produșilor rezultați în urma depozitării sau incinerării deșeurilor sau a proceselor 

tehnologice care generează poluare; 

- Creșterea suprafeței împădurite urbane și periurbane și a spațiilor verzi prin 

parteneriate public-private PPP cu proprietarii de terenuri sau curți care pot pune la 

dispoziție terenurile pentru transformarea lor în spații verzi publice pe minim 5 ani 

în contrapartidă cu reducerea fiscalității. 

- Dezvoltarea unui wetland spațiu verde umed cu vegetație și luciu de apă pe 

direcția de intrare a aerului în București prin parteneriat PPP pe cele 240 de hectare 

aflate între Lacul Morii și depozitele de deșeuri din Rudeni. 

- Racordarea tuturor locuințelor individuale din urban și periurban la rețeaua de 

gaze. 
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Istoric 

Și anul trecut, din octombrie până în mai, au avut loc depășiri și cu peste 600% 

pentru poluarea cu praf, noaptea și în weekend, însă autoritățile nu au venit cu 

explicațîi clare. De câteva ori, Ministerul Mediului a indicat arderi necontrolate de 

deșeuri sau vânt puternic. 

Un studiu făcut de Institutul Național de Sănătate Publică, realizat pentru perioada 

2010-2017, arată că în București este o asociere certă între creșterea poluării cu 

PM10 și PM2,5 (praf) și numărul tot mai mare de boli grave care afectează 

bucureștenii: infarct acut de miocard, infecţii acute ale căilor respiratorii 

superioare,accident vascular cerebral, bronhopneumopatie obstructivă cronică 

(BPOC). Documentul obținut de HotNews.ro arată că, dacă poluarea ar fi scăzut la 

nivelul asumat în 2010, bucureștenii ar avea o speranță de viaţă mai lungă cu 4 ani. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Angajații Google din 10 țări formează o uniune sindicală globală 

Mai multe sindicate Google și-au unit forțele și au format o uniune sindicală 

globală sub numele Alpha Global și cu ajutorul unei federații sindicale prezentă în 

mai multe țări. Uniunea este formată din sindicate Google din 10 țări printre care 

SUA, Germania, Elveția și Suedia. Nu se știe câți angajați fac parte din această 

uniune, dar este vorba de un procent mic din totalul angajaților Alphabet. 

 

Alpha Global este afiliată la UNI Global Union, o uniune sindicală ce are 20 de 

milioane de membri pe plan mondial, inclusiv de la Amazon. Alpha Global își va 

alege un consiliu de conducere și cuprinde angajați Google din 10 țări: SUA, 

Marea Britanie, Irlanda, Elveția, Germania, Italia, Danemarca, Finlanda, Suedia și 

Belgia. 

Anunțul arată că se accelerează tendința de organizare a angajaților în cadrul 

companiilor tech și angajații de la alte firme vor lua exemplu de a încerca să creeze 

o mișcare sindicală la nivel internațional. Evident că rămâne de văzut care va fi 

relația dintre sindicat și companie și dacă sindicatul va putea să schimbe ceva în 

bine. 
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Salariații Google au anunțat la început de ianuarie crearea unui sindicat, o decizie 

care coincide cu multiplicarea divergențelor față de conducerea companiei și cu o 

perioadă de nemulțumire în creștere față de giganții din Silicon Valley. 

 

Acest sindicat, primul de acest tip la Google, nu se va ocupa doar de chestiuni 

legate de salariați și de condițiile de muncă ci și de problemele etice. Inițial 230 de 

angajați au aderat, iar o săptămână mai târziu erau 700. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comisia Europeană propune noi măsuri pentru limitarea călătoriilor 

neesențiale în interiorul UE, pe fondul apariției unor noi tulpini de 

coronavirus. Cetățenii care călătoresc din zonele cu incidență de peste 5 

cazuri la mia de locuitori ar trebui să prezinte un test și să intre în carantină. 

RATA INCIDENȚI NUMĂRULUI DE CAZURI, RAPORTATE LA SUTA 

DE MII DE LOCUITORI, ACTUALIZATĂ LA 21 IANUARIE 

Aceste zone vor fi marcate pe harta de lucru cu culoarea ”roșu-închis” și vor fi 

actualizate constant de către Centrul European pentru Prevenția și Controlul 

Bolilor (ECDC). Pe lângă prezentarea unui test negativ, persoanele care provin din 

aceste zone de risc trebuie să intre în carantină, conform dispozițiilor statelor în 

care ajung. 

”Persoanele aflate la granița de delimitare între zona cu incidență mai mare de 5 

cazuri la mia de locuitori și celelalte zone ar trebui exceptate de la măsura 

carantinării și prezentarea testului negativ, dacă sunt nevoite să treacă frecvent 

dintr-o parte în alta. La fel și cele care lucrează în domeniul transportului și care 

nu iau contact cu locuitorii zonelor respective” arată Comisia Europeană în 

comunicatul de presă. 

Comisia descurajează orice formă de călătorie care nu are la bază un motiv 

întemeiat, dar nu și închiderea granițelor statelor, pentru ca piața unică și lanțurile 

de aprovizionare să nu fie afectate.  
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Comisia mai recomandă statelor membre să promoveze măsurile deja aflate în uz, 

cum este purtarea măștii de protecție, dezinfectarea mâinilor și a spațiilor comune 

sau statul în locuințe, dar și închiderea unităților neesențiale în zonele marcate cu 

”roșu-închis”. 

Propunerile Comisiei vor fi evaluate de către Consiliul European. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Banca Mondiala: Al patrulea val de datorii risca sa provoace o noua criza 

financiara 

Criza mondiala de COVID-19 si raspunsul politicii economica au declansat o 

crestere a nivelurilor datoriilor pe pietele emergente si in economiile in curs de 

dezvoltare. Cu toate acestea, chiar inainte de pandemie, o acumulare rapida a 

datoriilor numita "al patrulea val" a ridicat ingrijorari cu privire la sustenabilitatea 

datoriilor si la posibilitatea unei crize financiare, se arata intr-un raport al Bancii 

Mondiale. 

 

Pandemia a facut ca al patrulea val sa fie si mai periculos prin exacerbarea 

riscurilor legate de datorii. 

 

"Comunitatea globala trebuie sa actioneze rapid si cu forta pentru a ne asigura ca al 

patrulea val nu se termina cu un sir de crize ale datoriilor in pietele emergente, asa 

cum au facut valurile anterioare", avertizeaza Banca Mondiala. 

 

Al patrulea val de datorii, influentat puternic de pandemie, a devenit mai periculos 

prin cresterea caracteristicilor sale riscante. Magnitudinea si viteza acumularii 

datoriilor creste si prin faptul ca exista riscul ca nu toata aceasta sa nu fie folosita 

in scopuri productive. 

 

Deocamdata, "asezarea" politicilor moderate fara precedent au calmat pietele 

financiare, au redus costurile la imprumuturi si au sustinut prelungirea creditelor. 

 

 

https://ziare.com/economie/datorii/
https://www.worldbank.org/ro/country/romania
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"In plus, politicile implementate recent ar putea eroda imbunatatirile ce au avut loc 

in pietele emergente, precum Romania, pe partea monetara, financiara si fiscala, 

credibilitate a bancilor centrale dar si a sustenabilitatii fiscale", se mai arata in 

raport. 

 

A scazut numarul de falimente la nivel european 

 

In statele europene se cheltuiesc sume enorme pentru a tine afacerile pe linia de 

plutire, in ceea ce economistii numesc "cea mai mare recesiune de la al Doilea 

Razboi Mondial incoace". 

 

In timp ce ajutoarele de la stat au prevenit o crestere agresiva a somajului, exista 

temeri ca anumite segmente ale economiilor sa se transforme intr-o "zona 

crepusculara" unde companiile se vor ingropa in datorii pe care nu le mai pot 

achita, dar vor primi de la stat destul ajutor cat sa poata sta in viata devenind astfel 

companii-zombi. 

 

Banca Mondiala vorbeste in ultimul sau raport, de faptul ca aceste companii nu vor 

putea nici sa investeasca si nici sa inoveze, astfel ca, se va ajunge la pierderea unui 

deceniu de crestere economica cauzata de pandemie. 

 

In Marea Britanie si Franta, falimentele au scazut cu 40%, iar la nivel european 

media era in scadere cu 25%. In Romania, numai in primele 11 luni ale lui 2020, 

suspendarile de activitate au scazut cu 25% fata de aceeasi perioada din 2019, in 

timp ce intrarile in insolventa ale profesionistilor scazusera cu aproape 12%. Si 

numarul dizolvarilor a scazut cu 25%. 

 

Fara ajutorul guvernelor, aici fiind incluse si garantarile de credite, afacerile 

europene in faliment s-ar fi dublat ca numar anul trecut. 

 

 

 

https://ziare.com/economie/recesiune/
https://ziare.com/afaceri/stiri-afaceri/ordonanta-privind-ajutoarele-de-stat-pentru-horeca-a-fost-publicata-in-monitorul-oficial-sumele-puse-la-dispozitie-de-guvern-1653729
https://ziare.com/economie/crestere-economica/
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Romania, crestere economica firava 

 

Politica monetara a devenit mai extinsa pe masura ce conditiile economice s-au 

deteriorat. Mai multe banci centrale au intervenit pe pietele valutare pentru a-si 

stabiliza monedele si a atenua volatilitatea (Croatia, Kazahstan, Republica 

Kargazstan, Serbia, Turcia), in timp ce altele au exploatat fondurile suverane 

(Azerbaidjan, Kazahstan). 

 

Recentele deprecieri de moneda a pus o presiune redicata pe inflatie si a redus 

intervalul de taieri suplimentare ale dobanzilor de politica monetara, mai ales in 

state unde inflatia era aproape de pragul superior sau peste acesta. Alte state au 

folosit, de asemenea, politici neconventionale, cum ar fi achizitiile de active 

(Croatia, Ungaria, Polonia, Romania, Turcia). 

 

Banca Mondiala estimeaza pentru Romania o crestere economica de 3,5% pentru 

2021 si de 4,1% pentru 2022. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Raport ONU. Impactul pandemiei asupra economiei mondiale va fi dublu 

față de criza financiară de acum zece ani. Aceasta va înregistra o recuperare 

modestă, de 4,7%, în acest an. 

Raportul situației și perspectivelor economice mondiale al Departamentului pentru 

Afaceri Economice și Sociale al ONU arată că economiile statelor dezvoltate au 

scăzut cu 5,6% în 2020 și preconizează că vor recupera 4%, în timp ce economiile 

țările în curs de dezvoltare s-au contractat cu 2,5% și se estimează că vor crește cu 

5,7% în 2021. 

“Răspunsurile fiscale masive aplicate în timp util au împiedicat o catastrofă 

economică asemănătoare Marii Depresiuni, la nivel mondial. Este critic ca 

economiile G20 să revină pe traiectoria creșterii, nu numai pentru a ridica restul 

economiilor mondiale, ci și pentru a face economia mondială mai rezistentă la 

șocurile viitoare”, arată raportul. 

https://ziare.com/economie/inflatie/
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Secretarul General al ONU, António Guterres, a declarat: “Ne confruntăm cu cea 

mai gravă criză economică și de sănătate din ultimii 90 de ani. Pe măsură ce 

deplângem numărul crescut de morți, trebuie să ne amintim că alegerile pe care le 

facem acum vor determina viitorul nostru colectiv“. 

(Sursa: biziday.ro) 


